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Projekt Zelené Krkonoše jde do finále
Ve středu 17. října proběhlo v Jilemni-
ci slavnostní otevření revitalizovaného 
sokolského parku. Ten svojí proměnou 
prošel díky projektu Zelené Krkonoše – 
rozvoj turistické infrastruktury měst v pol-
sko-českém pohraničí: Jilemnice, Karpa-
cz a Kowary. Tento projekt byl podpořen 
z Evropského fondu pro regionální rozvoj 
v rámci Operačního programu přeshra-
niční spolupráce Česká republika – Pol-
ská republika 2007–2013. 

Město Jilemnice na projektu Zelené 
Krkonoše spolupracovalo s polskými part-
nery z Karpacze a Kowar. Cílem projek-
tu byla modernizace a rozvoj infrastruk-
tury cestovního ruchu v česko-polském 

pohraničí, všechna tři města na svém 
území revitalizovala zanedbané parky, 
v těchto parcích umístila atrakce pro vol-
nočasové a kulturní aktivity návštěvníků 
a vytvořila naučnou stezku po přírodních 
zajímavostech. Tato přírodní naučná stez-
ka je součástí nového turistického pro-
duktu nazvaného „Přírodní terénní hra“. 
Celkové náklady na realizaci projektu či-
nily v Jilemnici téměř 8,4 mil. Kč.

Slavnostní pásku u příležitosti zno-
vuotevření sokolského parku společně 
přestřihli Mgr. Vladimír Richter – sta-
rosta města Jilemnice, Ing. Jana Čecho-
vá – místostarostka města Jilemnice, Ry-
szard Rzepczyński – místostarosta města 

Otevření sokolského parku. Foto P. Novotná
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Karpacz a Czesław Mikicki – tajemník 
městského úřadu v Kowarech. Program 
slavnostního otevření dále pokračoval 
prohlídkou sokolského parku, ve kterém 
proběhly rozsáhlé stavební úpravy – mo-
delace terénu, obnovy pěších komuni-
kací, kácení přestárlých a dendrologicky 
nebezpečných jedinců, obnovy vegetač-
ních prvků, instalace fit stezky a herního 
mobiliáře. Program byl završen opékáním 
špekáčků na nově vybudovaném otevře-
ném ohništi. 

Projekt Zelené Krkonoše však nebyl 
pouze o rekonstrukci sokolského par-
ku, jeho cílem bylo zatraktivnit Jilemnici 
a české pohraničí pro české i polské tu-
risty. Tomu má napomoci nový turistický 
produkt, který jsme nazvali „Přírodní te-
rénní hra“. Účastníci hry si musí nejprve 
vyzvednout v Informačním centru v Ji-
lemnici brožuru, ve které najdou infor-
mace o jednotlivých zastávkách na trase 
a mapu se zakreslením trati. V Jilemnici 
se jedná o 6 přírodních zajímavostí, která 
musíte navštívit, abyste obdrželi odměnu:
– sokolský park,
– jilm u Zvědavé uličky,

– zámecký park,
– jasany ztepilé u sv. Isidora,
– buk červenolistý U Labutě,
– jilmovou alej pod nádražím.

U těchto přírodních zajímavostí na-
jdete vždy informační tabuli, která vám 
místo představí, a pískovcový balvan, ve 
kterém je umístěn žulový piktogram, ten-
to piktogram obkreslíte do vyznačeného 
místa u mapy. Pokud projdete všechny 
zastávky a vrátíte se do Informačního 
centra v Jilemnici, obdržíte upomínko-
vou cenu – v Jilemnici se jedná o posta-
vičku Krakonoše. 

Přírodní terénní hra je vytvořena také 
v partnerských městech – v Kar paczi 
a Kowarech. Pokud v sobě odkryjete tou-
hu po objevování a zatoužíte se dozvědět 
o Krkonoších více, zavítejte také do part-
nerských měst. Srdečně Vás zveme k je-
jich návštěvě. Nezapomeňte si při této 
příležitosti prohlédnout také jejich revi-
talizované parky. –PN–

Evropský týden mobility již po šesté
Začněme tím, co už určitě všichni víte, 
a to stručným představením kampaně. 
Evropský týden mobility je kampaň pro 
občany měst a obcí, která má za cíl upo-
zornit na problémy se stále narůstající 
automobilovou dopravou, a zároveň na-
bídnout možnosti a výhody alternativních 
druhů dopravy. Od svého uvedení v roce 
2002 vliv Evropského týdne mobility stále 
roste nejen v Evropě, ale i po celém svě-
tě. V roce 2011 byl v kampani oficiálně 
registrován rekordní počet 2 268 měst, 

která zastupují přibližně 156 milionů 
občanů.

Každý rok přichází kampaň s novým 
mottem a nebylo tomu jinak i v roce le-
tošním, program kampaně se tedy nesl 
v duchu hesla „Pohyb správným smě-
rem!“. 

Kampaň byla zahájena výstavou dět-
ských soutěžních výtvarných prací na 
téma historie Jilemnice, které bylo mož-
né si prohlédnout v Informačním cent-
ru pro mládež. Soutěže se zúčastnili žáci 



4

ve věku od 6 do 15 let. Ocenění malých 
kreslířů proběhlo v rámci Dne bez aut. 

Po celý týden mobility, tedy od 16. do 
22. září bylo možné absolvovat Jilemnic-
ké poznávání, tentokráte na téma „Opev-
nění Krkonoš“. Zaměstnanci Informační-
ho centra v Jilemnici měli pro účastníky 
připravený text a mapy k historii budová-
ní opevnění v Krkonoších.

Neděle 16. září patřila těm nejmen-
ším, kteří na svých koloběžkách, tříkol-
kách a odstrkovadlech absolvovali Kolo-
běžkiádu. Na všechny čekal doprovodný 
dopravně bezpečnostní program pro ro-
diče s dětmi zahrnující ukázky správné-
ho poutání dětí do autosedaček. Děti si 
vyzkoušely zábavnou formou, jak fungují 
reflexní materiály i zda umí správně pře-
cházet silnici. 

Celý týden mobility zpestřily volné cvi-
čební hodiny připravené členkami T. J. 
Sokol Jilemnice. Zdarma jste si mohli 

vyzkoušet cvičení s overbally, taneční ae-
robik, jógu nebo cvičení pro seniory. 

Část programu kampaně vytvořili naši 
partneři, Klub biatlonu Jilemnice, Orien-
tační klub Jilemnice a ČKS SKI Jilemnice. 
Klub biatlonu uspořádal soutěž „Přesná 
muška je pořádná fuška“, na které jste 
si mohli vyzkoušet střelbu ze špičkových 
vzduchových pušek. Orientační klub vy-
slal bloudily na trasu Jilemnického blou-
dila podle bublinkové mapy po stopách 
více i méně známých osobností Jilemni-
ce. ČKS SKI Jilemnice připravil již 45. roč-
ník veřejného běhu Jilemnice – Žalý 
(o něm blíže na jiném místě). 

Téma kampaně mobility si vybra-
la komise dopravy a veřejného pořád-
ku k uspořádání kulatého stolu na téma 
doprava ve městě. Diskutovalo se nejen 
o otázkách dopravního značení ve městě, 
ale také o koncepčních otázkách, kam by 
doprava v Jilemnici měla směřovat. 

Z akcí Evropského týdne mobility. Foto J. Novák
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Hlavní program proběhl ve čtvrtek 
20. září na Tyršově náměstí, kdy se ko-
nala akce Den bez aut. Největším letoš-
ním „trhákem“ byl otočný simulátor ná-
razu, který se do Jilemnice dostal díky 
dlouhodobé vynikající spolupráci s kraj-
ským koordinátorem BESIP, panem Mir-
kem Kláskem. Otočný simulátor slouží 
pro nácvik vyprošťování z převráceného 
vozidla a také asociuje stavy, které řidič 
zažívá při převrácení vozidla v případě 
nehody. Tradičně jste se mohli v tento 
den svézt koňským spřežením z ekofar-
my U Kotyků. Autoškola Martina Jind-
řiška pro všechny děti připravila testy 
z pravidel pro cyklisty, všichni úspěšní si 
odnesli průkaz cyklisty a malý dárek, své 
znalosti pak cyklisté vyzkoušeli na mobil-
ním dopravním hřišti.

V prezentačním stánku „Ať to všich-
ni vidí, jak se u nás třídí“ společnos-
ti ASEKOL jste se dozvěděli vše o třídě-
ní odpadů. Čtvrteční odpoledne patřilo 
humanitárnímu Běhu naděje a vyhodno-
cení soutěže Jilemnice krásná a rozkvet-
lá. Běh naděje je akce spojená s veřejnou 
sbírkou, účelem je absolvovat stanove-
nou trať (cca 1,3 km) a získat z příspěv-
ků účastníků finanční prostředky na vý-
zkum rakoviny. Na účet sbírky naděje 
jsme díky Vám a dalším sponzorům ode-
slali 5 290 Kč. 

Šestý ročník kampaně Evropský týden 
mobility je za námi, nezapomínejme na 
heslo „Pohyb správným směrem!“ po 
zbytek roku. Za rok u sedmého ročníku 
na viděnou! 

–PN–

Z usnesení zastupitelstva a rady města
Níže citovaná usnesení byla schválena 
jednomyslně, není-li uvedeno jinak.

ZM schvaluje podle § 6, odst. (5), 
písm. a) zákona č. 183/2006 Sb. zá-
kon o územním plánování a staveb-
ním řádu, ve znění pozdějších před-
pisů (stavební zákon) pořízení Změny 
č. 1 Územního plánu Jilemnice, týka-
jící se úprav regulativů výstavby.

ZM určuje ve smyslu ustanovení § 6 
odst. (5), písm. f) ve vazbě na § 47 
odst. (1) a (4), § 49 odst. (1) a § 53 
odst. (1) stavebního zákona Janu Tryz-
novou jako spolupracující osobu s po-
řizovatelem územního plánu.

ZM schvaluje změnu jednacího řádu 
zastupitelstva města dle předloženého 
návrhu (viz barevná příloha)

pro: 15, zdrželi se: 2 (Válek, Seibert)

RM ukládá jednat s majiteli pozemků 
dotčených navrhovaným řešením are-
álu Hraběnka.

RM schvaluje uzavření nájemní smlou-
vy na nebytový prostor v suterénu 
budovy čp. 70, ul. Komenského, Ji-
lem nice (1 kóje), s Davidem Hlavá-
čem, J. Buchara 494, Jilemnice, za 
cenu 5 tis. Kč ročně na dobu určitou 
od 20. 10. 2012 do 31. 10. 2013. 
(Morávková, 20. 10. 2012)

RM schvaluje uzavření nájemní smlou-
vy na nebytové prostory ve 3. NP 
čp. 146 v Jilemnici mezi Sportovním 
centrem a Lenkou Vondrákovou, Kar-
la Pilaře 516, Stará Paka, dle předlo-
ženého návrhu.

RM schvaluje plán inventur na rok 
2012 dle předloženého návrhu.

–pf–
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Úpravy prostranství kolem kostela…
… aneb jaké to v okolí kostela bylo 
a jaké to bude…

Určitě si mnozí všimli drobných změn 
u kostela sv. Vavřince. Jedná se o počá-
tek rozsáhlé úpravy tohoto městského 
prostoru, doufáme, že ke spokojenosti 
občanů.

Cílem revitalizace prostranství kolem 
kostela sv. Vavřince je vytvoření důstoj-
ného prostředí kolem této cenné barok-
ní stavby a lepší využití přilehlých ploch, 
aby byla optimálně sladěna jejich odpo-
činková, společenská i dopravní funk-
ce. Prvořadá je snaha respektovat a po-
sílit tradiční pěší trasy mezi budovami 
škol, úřady, zámkem a blízkým okolím 
kostela a vytvoření odpočinkového pro-
storu před jižním vstupem do kostela. 

Úpravy veřejného prostranství kolem 
kostela sv. Vavřince budou probíhat po-
dle projektové dokumentace zpracované 
Ing. Gabrielou Čížkovou a Ing. arch. Jit-
kou Hofmeisterovou v několika etapách, 
rozložených do několika let. 

V loňském roce byly odstraněny nále-
tové nebo poškozené dřeviny. V letošním 
roce pokračovala revitalizace prostoru 
u kostela obnovením prstence dláždění 
okapového chodníku kolem paty zdi kos-
tela z původních čedičových odseků, kte-
ré byly dosud zarostlé trávou. Úpravami 
dešťových svodů a novým nálevkovitým 
zadlážděním kanálových vpustí bylo za-
jištěno důsledné odvedení dešťové vody 
od kostela do stávající kanalizace. V ne-
poslední řadě bylo osazeno litinové pítko 
na dosah od západního a jižním vstupu 

Revitalizace prostranství kolem kostela. Foto M. Housová
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do kostela. V souvislosti s plánovanou vý-
sadbou nových stromů došlo k posunu 
sloupu veřejného osvětlení.

V příštích letech budou práce kolem 
kostela sv. Vavřince pokračovat. Podél 
severní zdi kostela bude probíhat nový 
chodník, nově bude zadlážděna plocha 
mezi tímto chodníkem pro pěší a zadláž-
děním z historické čedičové dlažby, zde 
se počítá s umístěním několika laviček. 
Všechny nově dlážděné plochy budou ze 
žulové mozaiky. 

Výrazných změn dozná i prostranství 
na jižní straně kostela. Stávající zámko-
vá dlažba bude nahrazena žulovou mo-
zaikou a jižní a severní stranu kostela 
propojí mlatová pěšina kopírující prste-
nec čedičových odseků. Nynější vstupní 
schodiště do zákristie kostela bude nově 
provedeno z pískovce. Počítá se i s na-
hrazením současných betonových stupňů 
směrem do Vavřinecké ulice kamennými 
schody. V jižním prostoru v blízkosti pít-
ka budou nově osazeny dřevěné lavičky, 
aby tento kout získal charakter odpočin-
kové zóny. Přístup ke třem garážím zů-
stane zachován po zpevněném, pojízd-
ném chodníku.

Ve východní a jihovýchodní části pro-
storu zůstane místo pro zeleň, při koru-
ně stávající opěrné zdi z ulice Haklovy 
a jižní hranici pozemku bude nově vysa-
zen živý plot. Je také počítáno s vyspra-
vením zmíněné opěrné zdi, která bude 
dle potřeby rozebrána a opět vystavěna 
z pískovcových kvádrů, rovněž zůstane 
zachována koruna zdi z pískovcových 
desek.

Úpravy kolem kostela budou souviset 
s omezením parkovacích míst v této části 
města. Zcela bude zamezeno parkování 
při severní zdi kostela vymezením trasy 
pro pěší (nový chodník) a budou zruše-
na parkovací místa u západního průčelí 

kostela. Podél farní zahrady vznikne nový 
chodník, v důsledku toho bude parková-
ní před budovou městského úřadu reor-
ganizováno.

Jak již bylo zmíněno, v rámci sadových 
úprav byly prozatím vymýceny náletové 
a poškozené dřeviny s ohledem na jejich 
fyziologickou vitalitu. Stárnoucí lípa v ji-
hovýchodní části prostranství byla odbor-
ně ošetřena, aby byla podpořena její vi-
talita a mohla být v místě zachována, její 
kořenový systém bude chráněn mulčem. 
Nedotčena je také vzácná borovice Pinus 
aristata, která se na území naší republiky 
vyskytuje pouze v několika exemplářích. 
Nově zde budou vysazeny tři lípy men-
šího vzrůstu (Tilia Cordata Greenspire), 
jedná se o alejové stromy s podchodovou 
výškou 2–2,5 m a jedna okrasná jabloň 

 Pohlednice z archivu pana Václavíka
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(Malus Royalty). Podél opěrné zdi ve vý-
chodní části pozemku a podél trávníku 
na jižní části pozemku bude nově zalo-
žen pás tvarovaného živého plotu z pta-
čího zobu (Ligistům vulgare), který by 
měl mít lehce kónický tvar, výšku přibliž-
ně 1,5 m a šířku cca 1 m. Nově budou, 
zejména na jižním prostranství, založeny 

travnaté plochy, které budou osety směsí 
semen lučních rostlin.

Projekt revitalizace veřejného pro-
stranství u kostela sv. Vavřince je součástí 
projektu Jilemnice – město zeleně, který 
byl spolufinancován Revolvingovým fon-
dem Ministerstva životního prostředí ČR.

M. Housová

Prodej bytů
Město Jilemnice nabízí k prodeji do osobního vlastnictví byty v čp. 1207–1213 
v ulici Ambrožova v Jilemnici.
Nabízíme tyto volné byty:

Byt č. 1209/11 v 6. NP domu čp. 1209–1210 o velikosti 3+1 (70 m²) včetně 
podílu společných prostor na budově a stavebních pozemcích. Výše kupní 
ceny: 1 053 430 Kč.

Byt č. 1210/12 ve 4. NP domu čp. 1209–1210 o velikosti 3+1 (71 m²) včet-
ně podílu společných prostor na budově a stavebních pozemcích. Výše kupní 
ceny: 1 068 479 Kč.

Byt č. 1212/10 ve 4. NP domu čp. 1211–1213 o velikosti 3+1 (71,9 m²) včet-
ně podílu společných prostor na budově a stavebních pozemcích. Výše kupní 
ceny: 1 082 023 Kč.

Byt č. 1212/15 v 5. NP domu čp. 1211–1213 o velikosti 3+1 (71 m²) včetně 
podílu společných prostor na budově a stavebních pozemcích. Výše kupní 
ceny: 1 068 479 Kč.

Byt č. 1213/10 ve 4. NP domu čp. 1211–1213 o velikosti 3+1 (71 m²) včet-
ně podílu společných prostor na budově a stavebních pozemcích. Výše kupní 
ceny: 1 068 479 Kč.

Podrobnější informace podá:
vedoucí odboru majetku a vnitřních věcí Ing. Marcela Morávková, budova rad-
nice čp. 82 na Masarykově náměstí v Jilemnici, 1.  patro, č. dveří 208, telefon 
481 565 125, 603 510 056.
Prohlídku bytu je možné domluvit:
se správcem bytu Leošem Zálabským, Dolení 21, Jilemnice, tel. 481 544 490, 
603 541 316.
Písemné žádosti zasílejte na adresu:
Město Jilemnice, Masarykovo náměstí čp. 82, 514 01 Jilemnice

–mm–
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Společenská rubrika
Životní jubilea – září 2012

103 let
Martin Kahún, V Lipkách 759
86 let
Květuše Petrušková, Ambrožova 1212
85 let
Marta Tužová, Spořilovská 620
Andrej Kotrba, Nad Jarmarou 705
Božena Horáčková, Knoblochova 401

80 let
Stanislav Kracík, Na Drahách 692
Václav Mleziva, Hanče a Vrbaty 822
Vlasta Matoušová, Knoblochova 402
75 let
Erika Malinová, Branská 396

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a hodně životní pohody do dalších let.

Sňatky – září 2012

Tomáš Hoffman, Horní Branná
a Lucie Sokolová, Jilemnice
Ondřej Němec, Havlíčkův Brod
a Klára Stuchlíková, Hradec Králové
Michal Lalik, Hrabačov
a Hana Maturová, Chuchelna
Jan Schödlbauer, Praha a Kamila
Hanuljáková, Rokytnice nad Jizerou

Jiří Šimůnek, Horní Branná a Lenka
Nimrichtrová, Víchová nad Jizerou

Novomanželům přejeme hodně štěstí 
na společné cestě životem.

Úmrtí – únor 2012

2. 9. Jana Čeřovská (*1942)
7. 9. Ladislav Dlab (*1948)
8. 9. Jiří Zatloukal (*1935)

Pozůstalým rodinám projevujeme 
upřímnou soustrast.

Za SPOZ: Jolana Kozáková

Pozvánka

Sbor pro občanské záležitosti, město Ji-
lemnice a Společenský dům Jilm připra-
vují „Vánoční setkání s důchodci“, které 
se bude konat ve čtvrtek 13. prosince od 
14.00 hodin v sále Společenského domu 
Jilm. Všechny jilemnické důchodce sr-
dečně zveme. 

Poděkování

Milí spoluobčané, děkujeme Vám za Vaši 
podporu v krajských volbách 2012.

Jana Čechová a Pavel Ott

Vyjeli jsme do Itálie!
Občanské sdružení MAS „Přiďte pobejt!“ 
se v loňském roce stalo účastníkem pro-
jektu Geopark – poznání, rozvoj, sjed-
nocení, jehož cílem je předání českých 
zkušeností s vyhlášením Geoparku Český 

ráj (zasahuje až k Horkám a Poniklé) do 
italské Kalábrie. Jedním z kroků projek-
tu bylo také setkání řemeslníků účastnic-
kých MAS („Přiďte pobejt!“ o. s., Obec-
ně prospěšná společnost pro Český ráj 
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a Brána do Českého ráje, o. s.) na Slav-
nostech geoparku v městečku Cropa-
ni v Kalábrii, kde sídlí další účastnická 
MAS – italská GAL Valle del Crocchio.

Počátkem září tedy vyjel na cestu do 
jižní Itálie autobus s řemeslníky Českého 
ráje a Krkonoš, aby v chudé krajině olivo-
vých hájů představili tradice a dovednosti 
ze svého koutu Čech.

Cesta autobusem byla předlouhá, ale 
půvab starobylého městečka Cropani 
s mořem na dohled, pohostinnost a přá-
telství pořadatelů i obyvatel daly zapo-
menout na všechny útrapy. A tak naši ces-
tovatelé hbitě nastoupili do připravených 
stánků na náměstíčku Piazza Duomo 
a po dva dny zde nabízeli své produkty. 
Z Krkonoš doputovala keramika, skleně-
né korále, tradiční vánoční ozdoby, bře-
zová košťata, drobnůstky plstěné i drát-
kované, ošatky i košíky. A také klobásky, 
chleba, zelí, koláčky a medovina, která 

po počáteční nedůvěře slavila úspěchy. 
Z Českého ráje se pozornosti místních tě-
šily kožené výrobky, kovové šperky, ke-
ramika, ale i pivo a bramboráčky. Italští 
řemeslníci zase nabízeli těstoviny všech 
tvarů a barev, místní dobrůtky z oliv a fe-
feronek i vlastní výtvarnou tvorbu. Celé 
setkání neúnavně doprovázela kapela 
z Českého ráje, a to doslova dnem i nocí. 

A zatímco vedení projektu řešilo další 
úkoly plynoucí z projektu (např. jednot-
né značení obou geoparků), řemeslníci 
na Piazza Duomo společně přečkali dvě 
bouřky, stihli se vykoupat v moři, navštívit 
pevnost, ochutnat místní kuchyni a po-
znat řadu nových přátel.

Především jsme si ale uvědomili, jak 
bohatá, pestrá a krásná je naše krajina 
a za co všechno jí vděčíme. A tak přes-
tože v Itálii bylo dobře, rádi jsme se vra-
celi domů.

Zdeňka Flousková

Naši řemeslníci v italské Kalábrii. Foto Z. Flousková
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Co je to vlastně sdružení ALEN? Je to ne-
ziskové občanské sdružení žen postiže-
ných rakovinou prsu. Toto sdružení si 
dává za svůj hlavní cíl pomáhat všem 
těmto ženám.

Svojí činností dokazuje, že i s tím-
to onemocněním se dá žít kvalitní život 
plný radosti a bohatých aktivit. Ke spl-
nění těchto cílů pořádá rekondiční a re-
habilitační pobyty na jaře a na podzim 
každého roku. Po celý rok členky cho-
dí cvičit a plavat, jsou pro ně organizo-
vány vycházky do přírody, víkendové 
akce za zdravím, kulturní a společenské 
akce, setkání k výměně informací a pře-
dávání zkušeností doplněné lékařskými 

a zdravotnickými přednáškami. To vše se 
dozvíte ze zpravodaje, který pravidelně 
vydává.

Poprvé jsem se s těmito ženami se-
tkala v loňském roce. Přes Jilemnici ved-
ly v květnu 2011 svůj tradiční pochod 
s názvem „Dokážeš to taky“. Jelikož se 
jim u nás líbilo, tak se rozhodly, že v ter-
mínu 18.–21. září zorganizují v Jilemnici 
sportovně-kulturní pobyt. Provedla jsem 
je po památkách našeho krásného města, 
zdolaly jsme radniční věž, navštívily též 
Krkonošské muzeum a prošly trasu „Buď 
fit“. Aby měly ALENky pobyt úplný, neza-
pomněly ani na naše krkonošské velikány 
a vyšláply si i k prameni Labe. 

 Foto ALENky

ALENky v Jilemnici
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Krátké zprávy a oznámení
Krkonošské muzeum v Jilemnici 
(Správa KRNAP): otevřeno denně od 8 
do 12 a od 13 do 16 hod. mimo pondělí.

Výstavy:
— Zámek: 
Dne 5. října v 17 hodin jsme slavnost-

ně otevřeli výstavu grafiky a známkové 
tvorby světoznámého umělce Oldřicha 
Kulhánka. Podotýkáme, že umělec je též 
autorem většiny našich bankovek. (Akce 
potrvá do 18. 11. 2012, připraveno ve 
spolupráci s Poštovním muzeem Praha 
a Klubem filatelistů 05-041 v Jilemnici.)

— Čp. 1: 
Václav Horáček, výběr z malířské tvor-

by (akce potrvá do 18. listopadu).
Výstava „Brambory a kaše, to je strava 

naše“ se pro mimořádný zájem prodlu-
žuje do 18. listopadu.

Otevřeny jsou nové zámecké prostory: 
hraběcí jídelna, pánský a dámský salon, 
ložnice a pracovna.

— Připravujeme:
Dne 30. listopadu v 17 hodin ve vel-

kém muzejním sále slavnostně otevřeme 
neobyčejně rozsáhlou výstavu Krkonoš-
ské Vánoce, zachycující slavení těchto 
svátků v lidovém, měšťanském i zámec-
kém prostředí. Od 15 hodin budou pro-
bíhat ochutnávky i prodej špičkových čo-
kolád přední pražské firmy Chocolaterie 
Willy & Pauli. 

Jako mimořádně zajímavý doplněk 
výstavy bude vystavena kopie známé 

„Ďáblovy bible“ (Codex gigas), obrovité-
ho a unikátního středověkého díla.

Městská knihovna Jar. Havlíčka
Srdečně zveme všechny příznivce Ve-

čerů pod petrolejovou lampou na pre-
miérové pásmo ze života a díla básníka 
Václava Renče. Představení „Tiché svět-
lo“, které je podpořeno grantovým pro-
gramem města Jilemnice, se uskuteční ve 
čtvrtek 8. listopadu 2012 od 17.00 hodin 
v prostorách knihovny. Na Vaši návště-
vu se těší knihovnice a účinkující volné-
ho ochotnického uměleckého sdružení 
MONTALBAN. 

ČKA – Klub Betanie Vás srdečně 
zve na pořad „Jak se žije našim kraja-
nům ve východní Evropě?“ Hostem bude 
Mgr. Petr Brodský, farář Českobratrské 
církve evangelické. Vyprávění o životě 
krajanů v Polsku, Ukrajině, Chorvatsku, 
Rumunsku a Srbsku, kteří již více než 
200 let žijí daleko od své původní vlasti 
a přesto si zachovávají řeč svých předků, 
různé tradice i víru, bude doplněno vi-
deoukázkami. Vstupné dobrovolné. Po-
řad se koná v úterý 20. 11. 2012 v 18.30 
v přísálí SD Jilm Jilemnice.

Po schválení zastupitelstvem města 
probíhá prodej bytů v čp. 1207, 1208, 
1209, 1210, 1211, 1212 a 1213 v Amb-
rožově ulici v Jilemnici. Všichni nájemci 

A čeho jsem si všimla já během jejich 
návštěvy? Užívaly si pobyt u nás. Spojily 
je společné zdravotní problémy, ale ony 
jim nechtějí podlehnout a snaží se jim če-
lit aktivní činností. Život se snaží prožívat. 

Nevzdávají se a vzájemně se povzbuzují. 
Jsou si oporou. 

Tak ALENky, zase někdy v Jilemnici na 
shledanou!

Jana Čechová, místostarostka
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v uvedených domech obdrželi nabídku 
k převodu bytu, a to v květnu letošního 
roku. Nabídka platí podle usnesení za-
stupitelstva města šest měsíců od jejího 
doručení, její platnost tedy bude končit 
v listopadu letošního roku. Ke dni 11. 10. 
2012 byly tři volné byty prodány ve veřej-
né dražbě, nabídku k odkoupení využili 
nájemníci pěti bytů, v jednání je odkou-
pení dalších třech bytů.

T.J. Sokol Jilemnice pořádá tradiční 
akci Vítání Krakonoše v neděli 25. 11. 
2012. Sraz dětí je ve 14 hodin u soko-
lovny. Vezměte s sebou dobrou náladu 
a dobroty pro lesní zvířátka (jablka, mr-
kev, žaludy, tvrdé pečivo, seno, …). 

Chcete si užít pekla trochu jinak? Zve-
me Vás na VI. Andělskou projížďku. Ve 
zvláštním parním vlaku s mikulášskou na-
dílkou a programem čertovské kapely se 
můžete svézt v sobotu 8. prosince 2012, 
a to na trase Martinice v Krkonoších – Ro-
kytnice nad Jizerou. Jízdní řád bude vy-
věšen v průběhu listopadu, naleznete ho 
také na inzertní příloze prosincového vy-
dání zpravodaje města Jilemnice. Pořada-
telem akce jsou o. s. Duhové údolí a o. s. 
Děti Českého ráje. 

Žádáme autory, aby příspěvky do zpra-
vodaje dodávali nejpozději v den uzávěr-
ky. Na příspěvky dodané později nebude 
brán zřetel a zařadíme je, pokud budou 

ještě aktuální, až o měsíc později. Uzávěr-
ka prosincového čísla se koná v pondělí 
12. listopadu 2012. Články do zpravoda-
je zasílejte na e-mailovou adresu: zpravo-
daj@mesto.jilemnice.cz.

Ohlédnutí za Jilemnickým 
poznáváním 2012

V týdnu od 17. do 22. září 2012 
proběhl další ročník akce „Jilemnic-
ké poznávání“, kterou pro Vás opět 
připravilo Informační centrum Ji-
lemnice. Letošní ročník nesl název 
„Opevnění Krkonoš“. Toto poněkud 
netradiční téma jsme nezvolili náho-
dou. Letos totiž uplynulo 75 let od 
doby, kdy byla zahájena výstavba 
nejznámějšího typu lehkého opev-
nění vzor 37 „Řopík“. Tyto objekty 
jsou všeobecně známé a většinou 
nám nepřipadají nijak výjimečné. 
Proto jsme chtěli připomenout více 
či méně známé skutečnosti, týkající 
se jejich výstavby.

Vzhledem k tomu, že se jedná 
o dost specifické téma, byl počet 
účastníků o něco nižší než v loňském 
roce. Přesto jsme s účastí velmi spo-
kojeni a všem děkujeme za jejich zá-
jem a kladné ohlasy.

Petr Kosina a Tereza Ledlová
Informační centrum Jilemnice

Onemocnění divokých ptáků
V loňském roce na podzim se začaly 
objevovat zprávy o tom, že se z Britá-
nie šíří do Evropy nemoc trichomonóza, 
způsobená prvokem bičenkou drůbeží 

(Trichomonas gallinae). Tato nemoc je 
poměrně běžná u holubovitých ptáků 
a u dravců, kteří je loví. Ovšem od roku 
2005 se v Británii objevila i u pěvců, 
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zejména u zvonků a pěnkav. V roce 2008 
se nemoc rozšířila do Skandinávie prav-
děpodobně migrujícími ptáky a v roce 
2009 se objevila v Německu. Letos byly 
zaznamenány první případy této nemo-
ci i u nás v České republice. Nejvíce ne-
mocných ptáků se objevuje na konci léta 
a na podzim. V Jilemnici byly zatím za-
znamenány 4 případy.

Bičenka drůbeží je asi 10 μm velký pr-
vok, který parazituje v zadní části ústní 
dutiny, v jícnu a ve voleti. V těchto mís-
tech se množí, znemožňuje polykání 
a způsobuje záněty. Ptáci pak umírají hla-
dem nebo se mohou udusit při polyká-
ní potravy. Přenos nákazy se děje pomo-
cí slin nebo při krmení mláďat, zejména 
z volete. Další možností přenosu je od-
hozená potrava od nakaženého jedince, 
zbytky potravy nebo i prostřednictvím 
vody v koupadle či napajedle. Bičenka 
nevytváří žádná přenosná či klidová stá-
dia, šíří se jedině přímo. Onemocnění se 
týká pouze ptáků a není přenosná na sav-
ce, tedy ani na člověka.

Zatím byla nemoc zaznamenána hlav-
ně u zvonků zelených a pěnkav obec-
ných. Mezi další druhy, u kterých se 
trichomonóza vyskytla, patří vrabec do-
mácí, pěvuška modrá, sýkora koňadra, 

sýkora modřinka, dlask tlustozobý a čí-
žek lesní. V místech většího výskytu do-
šlo v Británii k poklesu populace zvonků 
až o třetinu a u pěnkav o pětinu. Napa-
dení domácích ptáků je velmi výjimečné. 

Napadení ptáci se vyznačují netečnos-
tí, načepýřeným peřím a menší únikovou 
vzdáleností. Často mají kolem zobáku sli-
ny, těžce polykají, vyplivují potravu a ob-
tížně se jim dýchá. Někdy jsou viditelné 
otoky na krku. Onemocnění trvá několik 
dní až týdnů. Delší dobu postižení ptáci 
jsou vyhublí. Na toto onemocnění není 
žádná účinná léčba, protože je nemožné 
předem určit, že se jedná právě o tricho-
monózu a není zde cesta, jak zařídit, aby 
lék dostávali pouze nakažení jedinci a po 
dostatečně dlouho dobu. Přesné určení 
je možné pouze z pitvy.

Jedním z míst, kde může docházet 
k přenosu této nemoci, je krmítko. V pří-
padě výskytu na vašem krmítku přestaň-
te krmit, staré krmení vyhoďte a krmítko 
vydesinfikujte např. roztokem chlorna-
nu sodného (savo apod.). Po opláchnutí 
nechte krmítko zcela vyschnout – bičen-
ky zabíjí vzdušný kyslík a nevydrží vy-
schnutí. Přikrmování bychom měli pře-
rušit na dobu minimálně dvou týdnů. 
U napajedel je potřeba udělat stejný po-
stup a nechat suchá. Pokud se nemocní 
ptáci znovu neobjeví, můžeme krmení 
obnovit. Pro prevenci je dobré krmítko 
pravidelně čistit, vyměňovat vodu v kou-
padlech a napajedlech každý den, dávat 
do krmítka čerstvé krmení a staré vyha-
zovat a uklízet spadané slupky a krmení 
pod krmítkem.

Pro evidenci případů prosíme, abys-
te svá pozorování nahlásili do faunistické 
databáze České společnosti ornitologic-
ké avif.birds.cz, zvolte odpovídající mož-
nost v poli aktivita a dopište případné po-
známky. Luděk Petrilák

Zvonek zelený nakažený trichomonózou.
Foto J. Petriláková ml.
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„Obytný soubor Kozinec nabídne zájem-
cům komfortní bydlení.“

Tímto titulkem informoval Semilský 
a Turnovský deník v pátek 20. července 
2007 své čtenáře, především ty jilem-
nické nebo z nejbližšího okolí, o akti-
vitě, pro kterou se rozhodla jilemnická 
společnost komín SOS s. r. o. A k tomu-
to účelu založila dceřinou firmu stavby 
SOS s. r. o.

Zájem občanů o tuto akci pochopi-
telně byl a důvodem byla omezená na-
bídka stavebních parcel v regionu města 
vhodných pro výstavbu rodinných dom-
ků a také zvýšený zájem o nadstandard-
ní bydlení. 

Celý tento soubor vznikl na místě bý-
valého družstva Dřevotvar, jehož areál, 
včetně lukrativních pozemků blízko cen-
tra města, firma v témže roce koupila. 
Na mírném jižním svahu měl vzniknout 
soubor se dvěma odlišnými formami by-
dlení. Akce měla být rozdělena do dvou 
etap. V té první se počítalo s výstavbou 
třípodlažního bytového domu o 18 by-
tech s bezbariérovým přístupem od ve-
likosti garsoniéra až po 3+kk. Přízemní 
byty měly mít přístup na velké venkovní 
terasy, ty ostatní měly mít balkony. K těm-
to bytům mělo být k dispozici vždy jedno 
parkovací místo pro automobil. Dále byla 
dána možnost k dokoupení garáže vyba-
vené malou dílnou.

Do druhé etapy výstavby byly zařa-
zeny ostatní dva soubory: Vilový dům 
s šesti prostornými byty o velikosti 2+kk 
a 3+kk. Všechny měly mít na jižní stra-
nu orientované balkony, kryté parkova-
cí stání pro automobil a dokonce přístu-
py na pozemky, které mohly být využity 
k různým aktivitám. Tímto vybavením 

měl vzniknout určitý kompromis v na-
bídce mezi bytem v obytném domě a sa-
mostatnými řadovými domy, které měly 
tvořit třetí soubor. Sedm řadových domů, 
situovaných v mírném jihozápadním sva-
hu kopírující ulici Na Kozinci, mělo být 
o velikosti 4+kk s garáží, dílnou a terasa-
mi s příslušným pozemkem. Každá z bu-
dov měla nést prvky své originality, avšak 
všechny dohromady měly tvořit vyvážený 
urbanistický celek, který měl bezkontrast-
ně navazovat na současnou okolní stav-
bu. Pro doplnění budiž ještě uvedeno, že 
kompletní studii připravil ateliér Ing. To-
máše Vymetálka z Hradce Králové.

Předpokládalo se, že s výstavbou prv-
ní etapy se začne už v září 2007 a byto-
vý dům by mohl být dokončen na pod-
zim roku 2008. Zbývající výstavba měla 
na dokončený soubor plynule navazovat, 
a jak vilový dům, tak i řadové domy měly 
být dokončeny na podzim roku 2009, 
tedy již před třemi roky, a to včetně sa-
dových úprav. Také je třeba ještě podotk-
nout, že vedoucím úseku prodeje a jed-
natelem za stavby SOS s. r. o. Roztocká 
979 – Jilemnice, se stal pan Jiří Budina. 
Pro doplnění bude asi zajímavé, že na 
téže straně zmiňovaného deníku se psa-
lo o tom, že stavební firmy mají spous-
tu zakázek a že kvůli tomu jsou nuceny 
některé menší zakázky odmítat. Tento 
stavební boom trval již od března roku 
2007 a v letní sezoně pracovali stavba-
ři od rána do večera. Pouze se potýkali 
jen s nedostatkem stavebního materiálu 
a s nedostatkem kvalitních zaměstnanců. 
Toto všechno začalo probíhat ve druhé 
polovině roku 2007. 

A navíc ti, kteří se již přihlásili – 
a nebylo jich na začátek málo – si také 

Ztracené iluze
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uvědomovali, že tato investice může po-
skytnout práci zaměstnancům firem z re-
gionu, které se na její realizaci budou po-
dílet. Investor jistě v té době vytipovával, 
jak by dodavatel stavby, tak také peněžní 
ústavy, které se podílely na akci, mohly 

zájemcům o bydlení nabídnout vhodné 
financování. 

A jak to dopadlo a dopadá s obytným 
souborem Kozinec nakonec? O tom se 
dočtete v prosincovém vydání našeho vá-
nočního zpravodaje! Jan Kubát

Proč s batoletem do sauny?
Saunování má především preventiv-

ní účinek pro posílení imunity. Vlivem 
tepla dochází při saunování k bezpro-
středním změnám v počtu specifických 
buněk (imunoglobinů), které jsou schop-
ny pohlcovat choroboplodné mikroby 
i viry a jsou na dobu až šesti dnů schop-
ny ochránit dětský organismus vůči infek-
cím. Proto je vhodné saunu navštěvovat 
pravidelně 1× týdně. 

Dalším projevem ovlivnění obranných 
reakcí je pokles druhu krvinek, které jsou 
průvodním jevem zánětu a alergie. Dále 
má sauna vliv na dýchací systém. Po-
zitivní vliv má obzvláště na děti, které 
mají často respirační potíže a u astmati-
ků. V průběhu saunování totiž dochází 
k rozpouštění a odstranění vazkého hle-
nu a k uvolnění cest dýchacích. Dětem 
se tak prohloubí dýchání. Co jako rodiče 
určitě oceníte, je to, že po návštěvě sau-
ny jsou děti zklidněné, v dobré pohodě, 
mají chuť k jídlu a dobře spí.

Jak děti správně saunovat?
Kojenci a mladší batolata se prohřívají 

v sauně jen krátce, maximálně do tří mi-
nut, ale ani u větších dětí se nemá přesa-
hovat doba pěti minut. Je nutno si uvědo-
mit, že děti se zahřívají mnohem rychleji 
než dospělí, nejmenší děti dokonce až 
šestinásobně. Ideální místo pro saunování 

dětí je ve spodní části kabiny, kde je pro 
ně vhodná teplota 50–65 stupňů.

Úplně malým dětem stačí jediné pro-
hřátí. Více není potřeba. A stejně tak, 
jako je krátká doba prohřívání, je krát-
ké i ochlazování. U menších dětí probíhá 
pod sprchou v náručí matky (s vynechá-
ním hlavy). Nikdy se nepoužívá ledová 
voda, stačí vlažná, nakonec je možné leh-
ké postříkání končetin studenou vodou.

Po saunování nezapomínejte na do-
plňování tekutin (ovocné šťávy, vhodné 
bylinkové čaje, popř. u koj. dětí nakojit).

Kdy nesaunujeme? 
Ani otužování pouze chladnými pod-

něty, ani zvyšování odolnosti horkou sau-
novou lázní nezaručí absolutní odolnost 
dětí vůči infekcím, jimiž bývá mnoho dětí 
v dětských kolektivech v chladných ob-
dobích roku postiženo. Při každém akut-
ním onemocnění dítěte musí být sauno-
vání vynecháno a obnoveno až po době, 
ve které se sčítá délka doby nemoci se 
stejně dlouhou dobou rekonvalescence. 
Při obyčejné viróze horních dýchacích 
cest to bývá na 2–3 týdny.

Sportovní centrum v Jilemnici organi-
zuje saunování batolat a dětí předškolní-
ho věku každé úterý 15–16 hodin. Po-
drobnější informace získáte v plaveckém 
bazénu nebo na www.sport-jilemnice.cz.

Jaroslav Hornig

Saunování s batoletem
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V pátek 19. října v odpoledních hodi-
nách zavítalo do jilemnického parku 
před zámek velké množství návštěvníků. 
Důvod byl jasný – veřejnosti byla před-
stavena miniatura jilemnického zámku, 
která od pondělí již bude součástí Parku 
miniatur památek Dolního Slezska v Ko-
warech. Jeho majitel – pan Marian Pia-
secky – spolu se svým výkonným ředi-
telem a dalšími zástupci parku pozvali 
přítomné k prohlídce Parku miniatur, kte-
rá obsahuje 42 významných objektů. Prv-
ní z České republiky je zámek ve Vrchlabí 
a druhým vystaveným objektem bude zá-
mek v Jilemnici. Za krásného slunečného 
počasí vyslechli přítomni několik zajíma-
vých projevů právě o této miniatuře, její 
výrobě a vše s ní spjaté. 

Pohodové odpoledne pokračovalo 
v muzejním sále čp. 1 vernisáží obrazů 
jilemnického výtvarníka pana Václava 

Horáčka. Ve zcela zaplněném sále ře-
ditel Krkonošského muzea v Jilemnici 
PaedDr. Jan Luštinec vtipně uvedl ver-
nisáž a ještě jednou představil všem pří-
tomným polskou delegaci a miniaturu ji-
lemnického zámku. O hudební vložku se 
postaraly matka s dcerou – obě Ivy – Ná-
levkovy.

Působivého podvečera se zúčastnilo 
mnoho známých osobností – hlavní před-
stavitelé města Jilemnice – Mgr. V. Richter 
a Ing. J. Čechová, zástupci tisku a rozhla-
su – J. Tauchmanová a E. Pilařová, polští 
hosté, zástupci Správy KRNAP a podni-
katelé.

Velmi krásnou výstavu obrazů pana 
Václava Horáčka můžete zhlédnout do 
18. listopadu a miniaturu jilemnického 
zámku v Parku miniatur památek Dolní-
ho Slezska v polských Kowarech.
 Text a foto Vojtěch Kunát

Kulturou nabité říjnové odpoledne
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Co je to diskuse?

Jedna z nejdůležitějších metod demokra-
tické společnosti, v které se pomocí růz-
ných názorů účastníků hledá řešení určité 
situace nebo vzniklé problematiky. 

Již tradičně na konci září organizuje-
me na naší škole jazykový den. Každý rok 
žáci zkoumají jazyk – prostředek doro-
zumívání – z jiného úhlu pohledu. A pá-
tek 21. 9. jsme zaměřili na téma diskuse.

Celý projekt jsme rozdělili do dvou 
bloků. V první části dne třídní učitelé se 
svými dětmi nejprve zkoumali, co to vů-
bec diskuse je. Vymezili její definici, určili 
základní pravidla – poslouchej, přemýš-
lej, řekni svůj názor (vždy mluví pouze 
jeden), respektuj ostatní, nikoho neze-
směšňuj atd. Na závěr se všichni společ-
ně pokusili tuto nově naučenou metodu 
zvládnout i prakticky ve skutečném ko-
munitním kruhu. 

V druhém bloku pak práce pokračo-
vala v nových skupinách vzniklých na-
příč třídami. Nově vzniklé týmy procvi-
čovaly jednotlivé aktivity, které vedly 
k zdokonalování a lepšímu pochopení 
diskuse i základních pravidel komuni-
kace. Učitelé používali metody kritické-
ho čtení a myšlení – např. generátor otá-
zek,  filtr informací, podomního prodejce, 
pohyblivý mikrofon, řekni to jinak nebo 
I.N.S.E.R.T. – interaktivní poznámkový 
systém efektivního čtení a myšlení.

Diskuse je vhodný vyučovací postup 
ve všech školních předmětech a jejím 
častým opakováním a postupným osvo-
jováním chceme vychovávat naše žáky 
k větší osobní zodpovědnosti, hlubšímu 
přemýšlení a hledání vzájemných souvis-
lostí našeho komplikovaného světa. 

Zřejmě to byl zdařilý den, protože celé 
dopoledne panoval na škole klid a pří-
jemná pohoda.

Iva Tryznová, ZŠ Komenského

Porota rozhodla: Markéta je nejlepší!

Markéta Krausová (kvinta) zvítězila 
i v 3. ročníku celostátní výtvarné sou-
těže Šťastné stáří očima dětí v kategorii 
11–15 let. Prvenství za vynikající kres-
bu „Sestry“ jí přisoudila odborná po-
rota v čele s akademickým malířem 
Kristianem Kodetem. Diplom a ceny pře-
dával Markétě osobně akademický malíř 
Kristian Kodet, předseda odborné poro-
ty, Dr. Ing. Jaromír Drábek, ministr práce 
a sociálních věcí, MUDr. Přemysl Sobot-
ka, 1. místopředseda Senátu Parlamentu 
České republiky, který měl nad projektem 
záštitu, dále pak zástupce Generálního 
partnera projektu Hartmann – Rico, a. s. 
a partnera Bonno Gastro Servis, s. r. o. 

Markétino vítězství bylo oceněno še-
kem na 10 000 Kč, který od pana mi-
nistra a sponzorů projektu převzala 
 PaedDr. Nataša Nováková, pod jejíž ges-
cí Markéta Krausová soutěžila.

Z jilemnických škol

Vítězná kresba Markéty Krausové.
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Markétě Krausové se dostalo ještě jed-
né pocty, které si také velice váží. Na di-
plomech, které vítězové jednotlivých ka-
tegorií obdrželi, je zobrazena právě její 
kresba „Láska až navěky“. S ní Markéta 
zvítězila v loňském ročníku soutěže.

Vítězná soutěžní díla budou vysta-
vena v prostorách vyhlašovatelů sou-
těže. Nejlepší díla budou instalována 

v sídlech pořádajících institucí a násle-
dovat bude putovní výstava po celé Čes-
ké republice.

Za spolupráci na medializaci soutěže 
„Šťastné stáří očima dětí“ patří též po-
děkování Městskému úřadu v Jilemnici.

PaedDr. Nataša Nováková,
gestor projektu, Gymnázium a Střední

odborná škola Jilemnice

Beseda s americkým kapitánem
Beseda s kapitánem velitelské lodi 
šesté americké flotily USS Mount 
Whitney LCC20

V pátek 5. října navštívil naši školu vel-
mi významný člověk – kapitán velitelské 
lodi šesté americké flotily USS Mount 
Whitney LCC20 – Ted Williams. Ve zce-
la zaplněné učebně fyziky se konala be-
seda, která byla pro většinu z nás zážit-
kem, na nějž dlouho nezapomeneme. 
Pan kapitán nás ohromil nejen vyprá-
věním o svém povolání, ale také svojí 
dobrosrdečností, upřímností, otevřeností 
a laskavostí! Po celou dobu besedy, která 
probíhala v anglickém jazyce, což určitě 
nám všem prospělo, jsme se mohli pana 
kapitána ptát na cokoliv, co nás zajíma-
lo – od jeho povolání, život v USA, zá-
jmy, až po jeho názor na Českou repub-
liku. Na konci besedy od něho všichni 
zúčastnění obdrželi krásný dárek – veli-
kou fotografii lodi USS Mount Whitney 
LCC20 s jeho vlastnoručním podpisem! 
Velké poděkování patří panu Luďku Pet-
rilákovi a jeho synu Dalimilovi z firmy Al-
kion service s. r. o., bez nichž bychom se 
této zajímavé besedy nikdy nezúčastnili. 
Mnohokrát děkujeme! Pokud se chcete 
dozvědět něco o práci a životě kapitána 

velitelské lodi – Teda Williamse – pak si 
přečtěte následující rozhovor…

Mohl byste mi, prosím, říci, jak jste se ke 
své práci dostal? Začalo to už ve Vašem 
mládí?

Chtěl jsem se dostat z domu a získat 
levné a především dobré vzdělání. Tak 
jsem si našel Námořní akademii, která 
poskytuje velmi dobré a bezplatné vzdě-
lání, a také se mi moc líbila myšlenka stát 
se námořníkem. Mimo jiné jsem také vy-
studoval nukleární fyziku.

Jak dlouho se již věnujete svému povo-
lání?

Jsem kapitánem na lodi USS Mount 
Whitney LCC20 už jeden rok, mám na 
starost provoz lodi a velím posádce. V ná-
mořnictvu sloužím již 25 let, z toho jsem 
byl patnáct let pilotem na letadlových lo-
dích.

Mohl byste, prosím, říci stručně něco 
o Vaší lodi? Jaký je její účel?

USS Mount Whitney je velitelská loď 
šesté americké námořní flotily. Máme 
schopnost pojmout na naši loď velké 
množství důstojníků a štábů pro vedení 
operací na moři.
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Kde všude jste s touto lodí byl?
Procestoval jsem celý svět, ale ne 

pouze s touto lodí, nýbrž jsem sloužil na 
mnoha různých plavidlech. Žil jsem ně-
jakou dobu v Japonsku, teď v Itálii, jinak 
jsem procestoval všechna moře, Perský 
záliv (zde jsem byl na lodi první důstoj-
ník – zástupce kapitána), Indický oceán, 
Pacifik, celé Středomoří, zkrátka jsem byl 
všude možně…

Jaký byl Váš nejzajímavější zážitek?
Zážitků je spousta – od operací v Iráku 

a Bosně v 90. letech po záchranné ope-
race v Indonésii v roce 2004 o Vánocích, 
když tam byla vlna tsunami. Měli jsme za 
úkol zajistit logistiku tohoto sto mil dlou-
hého pobřeží, aby se tam dostávaly po-
traviny a všechny zásoby, co byly potře-
ba… Na místě byla také letadlová loď 
USS Abraham Lincoln.

Co Vám Vaše práce dala? O co Vás obo-
hatila?

Spoustu věcí. Od disciplíny a nějaké-
ho řádu až po schopnosti vést lidi. Díky 

tomu dokáži ocenit, jak svět funguje a jak 
by třeba mohl fungovat.

Umíte si představit, že byste dělal něja-
kou jinou práci?

V současné době si to představit nedo-
káži. Dříve to nebyl můj sen – dělat tuto 
práci, ale stalo se to nakonec mým snem.

Co kapitán takové velké lodi dělá ve svém 
volném čase?

Běhám, cvičím, velmi rád cestuji a sa-
mozřejmě moc rád trávím čas se svojí ro-
dinou.

Máte nějaké plány do budoucna?
Nyní mi ještě zbývají dva měsíce na 

lodi a poté se vracím do USA, kde budu 
čekat na další rozkazy. Dlouhodobě poté 
mám možnost, že mě buď mohou vy-
brat pro velení letadlové lodi, což bych 
si moc přál, nebo mohu pracovat na štá-
bu v zázemí.

A otázka na závěr: Jak jste se dostal do 
České republiky? Líbí se Vám naše země?

Spřátelil jsem se s Petrilákovými, když 
nám dělali zakázku v loděnici na naší lodi 
v Chorvatsku, kde strávili celý měsíc. Ten-
to víkend mám jediný volný po dlouhé 
době, mohl jsem se podíval kamkoliv 
a vybral jsem si Prahu. Nyní jsem tady 
zatím teprve pouze čtyři hodiny, ale moc 
se mi tu líbí – jak krajina, vesnice… Ještě 
toho tady poznám určitě více, budu mít 
více zkušeností, ale zatím se mi tu oprav-
du moc líbí.

Mnohokrát Vám děkuji za rozhovor a pře-
ji mnoho úspěchů v pracovním a hlavně 
i v osobním životě.

Také mnohokrát děkuji za rozhovor 
a přeji hodně úspěchů!

Vojtěch Kunát

Ted Williams. Foto V. Kunát



21

Zdravé město… o řemeslech
Vážení čtenáři, v listopadovém čísle Vám 
pan Luštinec představí měditepce, řemes-
lo, jehož název už se dnes skoro ani nevi-
dí. V dnešní podobě živnostenského zá-
kona se měditepectví nejvíce přibližuje 
živnost ohlašovací volná, konkrétně spe-
cifikace umělecko-řemeslné zpracování 
kovů. Na Jilemnicku má ve svých opráv-
něních k podnikání tento druh obživy za-
psáno 15 subjektů. 

Měditepci a výroba forem

V dílnách bychom našli spousty nářadí. 
Mezi základní nástroje patřila tepací kla-
diva s různě vypouklými čely. Jejich dru-
hy se počítaly na desítky a každé slou-
žilo k trochu odlišnému úkonu. Kladiva 
byla zhotovována především z kovu, ale 
mohla být i dřevěná. Další nástroje před-
stavovaly různé tzv. hnáče, které mohly 
být kulaté nebo ploché se zakulaceným 
ostřím. Hnáče se používaly ke hnaní (od-
tud jejich název) například různých žil, 
lupenů a podobných částí reliéfu. Chy-
bět nesměl ani krb s měchy, ve kterém 
měditepec produkt opakovaně nahříval, 
a pícka na tavení cínu. Ta nesměla vy-
hasnout ani v noci, aby materiál neztvrdl. 
Vládlo zde přítmí, v němž dle barvy žha-
vého kovu řemeslník rozpoznal správné 
stupně kujnosti.

Výroba forem začínala tak trochu jako 
v krejčovském závodě – střihač co nej-
vhodněji nastříhal plech, aby co nejmé-
ně materiálu přišlo nazmar. Až do doby, 
než byly vyvinuty různě zahnuté nůžky na 
plech, se jednotlivé díly vysekávaly. Prost-
ší nádoby, jako hrnce, dřezy, konve, se vy-
ráběly z pláště a mosazí sletovaného dna. 
Koflíky, hrnečky, naběračky a cedníky se 

vykovávaly z jednoho kusu. U pekáčů 
se plech na rozích nastřihl, ohnul naho-
ru a též mosazí sletoval. Síla plechu se 
pohybovala mezi jedním až dvěma mi-
limetry. Někteří zákazníci požadovali sil-
nější materiál, a to zejména tam, kde se 
peklo každý den, například v cukrárnách, 
kavárnách nebo pekárnách, neboť tenčí 
plech by se dříve propálil nebo při čištění 
probrousil. Movitější zákazník také někdy 
chtěl méně obvyklé ornamenty, často dle 
vlastního návrhu nebo nápadu. 

Pracovalo se na malých kovadlinách 
zaražených do špalku nebo upnutých do 
svěráku. Říkalo se jim „ambůstky“ a ně-
kdy také „fajstlíky“. Větší formu bohatěji 
zdobenou vyklepával i zkušený pracov-
ník dva dny. Odhaduje se, že k výrobě 
pěkné bábovky bylo zapotřebí až třice-
ti tisíc úderů. Nejdříve se nastříhal „šál“ 
a z něho vykoval žádaný tvar. Ten se na-
plnil rozehřátou smolou a po vytvrdnutí 
na plech měditepci kreslili budoucí vý-
zdobu. Někteří si vzory připravili na papír, 
jenž na „šál“ lepili směsí kašičky z vody 
a žitné mouky. Kovová či dřevěná kladív-
ka měla různé tvary a materiál stahovala, 
tedy zhušťovala, nebo naopak roztaho-
vala a prohlubovala. Po dokončení práce 
na reliéfu bylo někdy potřeba výsledný 
produkt ještě dále finálně upravit např. 
leštěním. Povrchové nerovnosti se zahla-
zovaly drobnými údery. Za tímto účelem 
se používala speciální vyhlazovací a leští-
cí kladívka. Údery musely být lehké, aby 
nedocházelo k nežádoucímu přetváření 
tvaru již vypracovaného reliéfu. Čím větší 
množství úderů se při vyhlazování použi-
lo, tím hladší plochy se dosáhlo. 

Některé formy, jako například čtyřlís-
tek, byly natolik oblíbené a žádané, že 
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mohly být vyráběny do zásoby. Proto se 
také dnes na sběratelském trhu objevu-
jí nejčastěji.

Cínování probíhalo tak, že vnitřek ná-
doby se nejdříve vytřel kyselinou solnou 
nebo sírovou pro odmaštění a vyčiště-
ní, pak se potřel katalyzátorem, aby se 
kovy lépe spojily, a poté vysypal cínovým 
práškem a nad ohněm rozehřál. Rozehřá-
tý cín roztírali koudelí. Dobrý zvuk měl 
v Evropě cín anglický, který svou čistotou 
zaručoval absenci olova. Desítky zčerna-
lých jizev od ostrých hran plechu, mozo-
ly způsobené topůrky kladiv a spáleniny 
od kyselin a žhavého kovu prozrazovaly 
profesi mědikovce, který většinou nepo-
užíval rukavice, aby mohl náležitě využít 
cit rukou.

Dnešnímu člověku se zdá až nepocho-
pitelné, že dílo bylo prodáváno na váhu 

a velký rozdíl mezi náročnými a méně 
zdobnými hladšími výrobky se nedě-
lal. To, co je dnes nejcennější – um, čas 
a rukodílná dovednost, nebylo téměř 
honorováno. Navíc byly ceny materiá-
lu pohyblivé, a pokud klesly, prodávalo 
se zboží připravené na skladě často se 
ztrátou. 

Výroba samotných kvalitních a trvan-
livých forem by měditepce mnohdy ne-
uživila, a proto někdy působili též jako 
klempíři. Klempířské řemeslo bylo za-
stoupeno samozřejmě také v našem měs-
tě a výrobky místních mistrů dosahovaly 
často vynikající kvality.

Krkonošské muzeum vlastní vzácnou 
kolekci měděných forem a často ji zapůj-
čuje jiným muzeím či vystavuje ve vlast-
ních expozicích.

Jan Luštinec

Letní mistrovství republiky lyžařů
Druhý zářijový víkend se v Liberci konalo 
letní mistrovství republiky lyžařů za účasti 
kompletní domácí špičky jak v kategorii 
mužů, tak v kategorii žen. Závody totiž 
slouží i jako test reprezentačních druž-
stev před odjezdem na první sníh. 

V sobotu 8. září byl na programu zá-
vod na kolečkových lyžích v areálu ve 
Vestci. A bezesporu nejúspěšnější výpra-
vou prvního dne se stala výprava ČKS SKI 
Jilemnice se ziskem dvou zlatých, dvou 
stříbrných a dvou bronzových medailí. 
Titul mistra republiky získal mladší do-
rostenec Karel Macháč a juniorka Lucie 
Charvátová. Druhé místo obsadila An-
drea Soukupová mezi mladšími doros-
tenkami a po návratu z mistrovství světa 
juniorů v běhu do vrchu vydržela dobrá 
forma i Honzovi Čechovi, který doběhl 

také druhý mezi juniory. Třetí místo vybo-
joval ještě mladší dorostenec Vojtěch Ku-
drnáč a v závodě žen Sandra Schützová. 
Souboj o třetí místo v této kategorii byl 
pouze jilemnickou záležitostí, mezi že-
nami čtvrtá byla vítězka juniorské katego-
rie Lucka Charvátová a pátá Lída Horká.

V neděli 9. září se běželo již „po svých“ 
na tradiční trati z libereckého Pilínkova 
na Ještěd. V dorosteneckých kategoriích 
se již sedmou medailistkou stala Katka Ja-
natová, která vyběhla na 1 012 metrů vy-
soký vrchol Ještědu jako třetí. V dalších 
závodech dorostu závodníci z Jilemnice 
na medaile nedosáhli, a tak nejlepšími 
výsledky bylo 5. místo Andrey Soukupo-
vé a 8. místo Vojty Kudrnáče. V závodech 
dospělých a juniorů jsme se ovšem do-
čkali vynikajících výkonů, řady osobních 
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rekordů na této trati, stříbrné a bronzové 
medaile. V závodě juniorek se s tratí sta-
tečně prala Lucka Charvátová, která do-
běhla jako druhá (absolutně 6. mezi že-
nami), a také Honza Čech, který doběhl 

na třetím místě (absolutně v mužské ka-
tegorii na výborném 7. místě). V ženském 
závodě formu potvrdila jak 4. Lída Horká, 
tak i 5. Sandra Schützová.

Václav Haman, šéftrenér SCM

… aneb MČR a Veteraniáda v OB 
na klasické trati v Mlýnici 

V pátek 28. září se konalo semifinále Mis-
trovství republiky v orientačním běhu na 
klasické trati v Mlýnici. Závody probíha-
ly v krásných skalních terénech České-
ho ráje poblíž obce Skokovy. Pořadatelé 
z Hradce Králové a Turnova připravili na 
páteční semifinálovou část více běžecké 
tratě. O mapě to tentokrát moc neby-
lo, rozhodovala fyzická kondice! I když 
chybičky se tam také daly samozřejmě 
udělat.

Do sobotního A-finále postoupili 
tři naši zástupci ve Veteraniádě – Věr-
ka Malá v D35, Vlasta Zlesáková v D55 
a Pepa Erlebach v H60. Naši elitní závod-
níci: Honza Kolín postoupil do C-finále 
v H21 a Marťa Tihonová taktéž vybojova-
la C-finále v D21. Ostatní naši borci Zde-
něk Zlesák, Standa Kynčl a Evžen Malý 
zůstali v poli poražených a čekalo na ně 
pouze B-finále.

Sobotnímu finále vyšlo počasí, bylo 
slunečno, konečně se hlavní závod přesu-
nul do atraktivních skalních terénů, a tak 
o konečném pořadí v mnoha kategoriích 
rozhodovala volba postupů a hlavně ma-
pařina , samozřejmě k tomu také bylo 
potřeba pošetřit sil z pátku a trochu  štěstí!

Největší svůj medailový úspěch zazna-
menala Věrka Malá, která na trať vybí-
hala ve svém finále čtvrtá od konce a po 

velmi povedeném závodě doběhla ve 
vynikajícím čase na prvním místě a stala 
se tak premiérově vítězkou Veteraniády 
na MČR v OB na klasické trati v katego-
rii D35. Gratulujeme.  Pepa Erlebach 
bojoval, co mu síly stačily, ale na lepší 
než 11. místo v kategorii H60 to nestači-
lo. Přesto si myslím, že pro Pepu to je vel-
mi pěkný výsledek! Vlasta se svými zdra-
votními problémy s kolenem moc šancí 
na lepší umístění neměla, přesto bojova-
la a nakonec doběhla na velmi pěkném 
14. místě v D55. Také jim oběma patří 
velká gratulace!

Výsledky B-finále: Zdeněk Zlesák 
vyhrál B-finále v kategorii H65 s vel-
kým náskokem – Standa Kynčl doběhl 
na 6. místě, Mirka Kynčlová na 7. mís-
tě a Evžen Malý ze zdravotních důvodů 
do svého běhu ani nenastoupil. Výsledky 

Zazlatilo se!

 Foto E. Malý
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Běh do vrchu Jilemnice–Žalý
V sobotu 22. září 2012 uspořádal Český 
krkonošský spolek SKI Jilemnice 45. roč-
níku běhu do vrchu „Jilemnice–Žalý“. 
Závod byl součástí 27. ročníku Saucony 
českého poháru v běhu do vrchu 2012 
v nejvyšší kategorii SUPER. Závod pro-
běhl za chladného podzimního počasí při 

teplotě 12 °C. Ve velmi dobré atmosféře 
na jilemnickém náměstí proběhl také běh 
zámeckým parkem pro žactvo. 

Celkově se závodu zúčastnilo 324 zá-
vodníků. Na Žalý v hlavní kategorii vy-
běhlo 121 závodníků a náborového zá-
vodu „Lízátkový běh“ pro předškolní děti 
na náměstí (je to obdoba zimních lízát-
kových závodů), kde každé dítě dostane 
účastnický diplom a v cíli lízátko, se zú-
častnilo 61 dětí. 

Hlavní závod mužů vyhrál Martin 
Berka z AC Syner Turnov časem 40:16,0 
min., což je nový traťový rekord. Mezi že-
nami běžela nejrychleji Karolína Grohová 
z Krkonoše Vrchlabí v čase 50:34,6. Pu-
tovní pohár pro vítěze předával starosta 
Mgr. Vladimír Richter, zakladatel tohoto 
závodu PaedDr. Jaroslav Honců a předse-
da pořádajícího klubu Stanislav Henych. 
Běželo se na tradiční trati se startem na ji-
lemnickém náměstí a s cílem u rozhledny 
na Žalém. Trať je dlouhá 10 000 metrů 
s celkovým převýšením 565 metrů.

Závodníci domácího klubu ČKS SKI Ji-
lemnice získali 14 umístění na stupních 
vítězů. Ve svých kategoriích vyhráli Lucie 
Charvátová, Kateřina Svobodová a Mar-
tin Svoboda. 

Děkujeme městu Jilemnice za poskyt-
nutí prostor radnice pro zázemí závodu, 
všem partnerům a pořadatelům za pod-
poru a úspěšnou organizaci závodu.

Za ČKS SKI Stanislav Henych
a Václav Haman

Vítěz hlavního závodu běhu na Žalý Martin 
Berka s pohárem. Archiv ČKS SKI Jilemnice

C-finále – Martinka Tihonová skončila na 
14. místě a Honza Kolín na 10. místě.

Pořadatelům z obou klubů patří veliký 
dík za velmi pěkně uspořádané závody! 

Kdo jste neviděli přímý televizní přenos 
ze závodu, neváhejte, a dodatečně tak 
učiňte, stojí to za to!

–em–
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Letošní ročník, přestože byl jubilejní, 
v pořadí již XXV., byl co do počtu účastní-
ků slabší než v minulých letech. Na startu 
se seřadilo jen 19 mužů a 6 žen.

Pěkného počasí a menší konkurence 
využili jilemničtí lyžaři, manželé Randá-
kovi, k zopakování společného vítězství 
z roku 2008.

Od startu běžel osamocen v čele zá-
vodu jilemnický lyžař David Salaba ná-
sledován skupinou pěti běžců, ve které 
byli všichni favorité. Salaba byl v pátém 
kilometru předstižen Karlem Randákem, 
který se od svých soupeřů vzdaloval a zví-
tězil s náskokem více než jednoho kola. 
Asi pět minut před koncem závodu se na 
druhé místo propracoval Jan Kolín.

Mezi ženami získala Helena Randáko-
vá také značný náskok a zvítězila o více 
jak jedno kolo. Zajímavostí bylo, že v ka-
tegorii žen nad 40 let absolvovala svůj 

závod chůzí ve druhé dráze Kateřina 
Pánková, která ušla 8 163  m. Nejstarším 
účastníkem byl opět Jan Buchar z Vrch-
labí, který ve svých 79 letech uběhl za 
hodinu 11 396 m, přestože si stěžoval na 
únavu po nedělním závodě v Běchovi-
cích.

Vítězové jednotlivých kategorií: Ju-
nioři: Schütz Filip, 97, HSK Benecko, 
14 177  m. Muži do 40 let: Kolín Jan, 
77, OK Jilemnice, 15 743  m. Muži do 
50 let: Randák Karel, 71, SKI Jilemni-
ce, 16 110  m. Muži do 60 let: Vejnar Jo-
sef, 57, SKI Vysoké, 14 664  m. Muži nad 
60 let: Groh Stanislav, 46, AC Vrchlabí, 
12 155  m. Ženy do 40 let: Randáková 
Helena, 74, SKI Jilemnice, 13 825  m. 
Ženy nad 40 let: Háková Michaela, 71, 
KR Vrchlabí, 12 872  m.

Za pořádající atletický oddíl
TJ Jilemnice Jiří Stehlík

Jilemnická hodinovka

Start hodinovky, s číslem 13 pozdější vítěz K. Randák z ČKS SKI Jilemnice. Foto A. Malý
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Společenský dům Jilm Vás zve…
Úterý 6. 11., 19 hod.

Jakub Smolík se svou skupinou

Pátek 9. 11.
17 hod. – 7. lekce skupiny A
20 hod. – 2. prodloužená skupiny B

Neděle 11. 11., 14.30 hod.
Křemílek a Vochomůrka (Čtyři po-

hádky z mechu a kapradí)
Divadlo ANFAS Praha 
Skřítci Křemílek a Vochomůrka opra-

ví zlobivé kukačky, pomohou čmeláko-
vi Žumbardovi naladit sluníčkovou basu, 
Svatojánkovi najdou ztracené světýlko, 
svedou boj o vodní pramen se zlým ra-
kem a setkají se s Ledovou panenkou. 
Pařezová chaloupka v mechu a kapradí 
je zkrátka plná dobrodružství. Známá, 
profesionálně zpracovaná pohádka Vác-
lava Čtvrtka je vhodná pro děti od tří let. 

Vstupné 50 Kč.

Úterý 13. 11., 19.30 hod.
Láska – Murray Schisgal
Slavná jiskřivá komedie. Tři zasmuši-

lé duše, zneužívání slova láska, přesto se 
tomu smějeme. Čemu se vlastně říká lás-
ka? Jestliže o ní někdo mluví, nemusí ješ-
tě o ní mít ponětí.

Životní ztroskotanec Harry Berlin se 
právě chystá skoncovat se životem sko-
kem z mostu. Vtom se objeví jeho býva-
lý, naoko úspěšný spolužák Milt Menville, 
jenž tohoto náhodného setkání využije 
k tomu, aby se zbavil své vlastní manžel-
ky Ellen, kterou „přihraje“ právě Harry-
mu. Jenže…

Hořká komedie „Láska“ (Luv) – jejíž 
podtitul by klidně mohl znít: „Velká slo-
va – malé prožitky!“ – je nejúspěšnější 

hrou amerického dramatika Murraye 
Schisgala (nar. 1927), který v českém 
prostředí proslul nejen jako autor výše 
uvedené hry, ale například také jako 
spoluscénárista filmu Tootsie (1982) 
s Dustinem Hoffmanem v hlavní roli. 
Schisgalova brilantní tragikomedie „Lás-
ka“ od své světové premiéry v Londýně 
v roce 1963 nikdy natrvalo nezmizela ze 
světového i našeho repertoáru. Na jejím 
uznání se vzácně shodla kritika i obecen-
stvo. Hra byla oceněna jako jedna z nej-
lepších amerických her sezony 1964/65. 
Bylo vyzdvihováno zejména to, že hlubo-
ké téma je pojednáno s jiskřivým humo-
rem a obrovskou fantazií. Na divadelní 
námět vznikl také film s Elaine Mayovou, 
Jackem Lemmonem a Peterem Falkem. 
Česká premiéra se uskutečnila v roce 
1965 v Národním divadle v režii Mirosla-
va Macháčka pod názvem „A co láska?“.

Účinkují: Ivana Chýlková, Karel Heř-
mánek, Zdeněk Žák 

Režie a překlad: Alice Nellis, Scéna: 
Adam Pitra, Kostýmy: Katarína Hollá

Vstupné 350/330 Kč.

Středa 14. 11., 18 hod., Kino 70
Havajské ostrovy
38 dní dlouhá cesta po „ráji na Zemi“, 

ostrovy Oahu, Big Island (Hawaii),  Kauai, 
Maui. Honolulu, Waikiki, bloudění mezi 
rozžhavenu lávou nejaktivnější sopky 
světa – Kilauei, pohádkové pláže, budd-
histické chrámy, nejkrásnější botanic-
ká zahrada na světě, původní havajské 
vesnice, největší činná sopka na světě 
Mauna Loa, treky v džungli, zkameně-
lé lávové stromy, grand kaňon Pacifiku – 
Waimea, Kalalau – neuvěřitelné sopečné 
útesy, za obřími teleskopy na Mauna Keu 
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(4200 m n. m.). Polynéské centrum – ti-
chomořské ostrovy v kostce (vesnice, kul-
tura, setkání s domorodci). Kultura, život, 
zajímavosti, návštěva kamarádů žijících 
na havajských ostrovech, na 800 diapozi-
tivů, množství suvenýrů, havajská hudba 
v přednášce PaedDr. Libora Turka.

Vstupné 80 Kč.

Pátek 16. 11.
17 hod. – 8. lekce skupiny B
20 hod. – 3. prodloužená skupiny A

Pondělí 19. 11., 19.30 hod.
Módní přehlídka TS Paul Dance Ji-

lemnice a K – Móda Vrchlabí
Přijďte se potěšit do Společenského 

domu Jilm zajímavým večerním progra-
mem nejen pro ženy. Uvidíte tradičně-
-netradiční módní přehlídku okořeně-
nou vtipným programem a tancem. Po 
přehlídce budete mít možnost si veške-
ré modely osobně vyzkoušet při dobrém 
občerstvení zdarma, popřípadě si může-
te vybrané modely také zakoupit. Těšíme 
se na viděnou.

Vstupné 100 Kč.

Úterý 20. 11., 18.30 hod.
„Jak se žije našim krajanům ve vý-

chodní Evropě?“ 
Host: Mgr. Petr Brodský, farář Česko-

bratrské církve evangelické, bude vyprá-
vět o životě krajanů v Polsku, Ukrajině, 
Chorvatsku, Rumunsku a Srbsku. Dopl-
něno videoukázkami. Pořádá ČKA-Klub 
Betanie.

Vstupné dobrovolné.

Čtvrtek 22. 11., 18 hod., Kino 70 
S Jakubem nejen o rybách 
Přijďte zažít jedinečné povídání o Ja-

kubových cestovatelských dobrodruž-
stvích z celého světa. Navštívíte nitro 

Amazonie – srdce Afriky, Mongolsko, 
Texas a spoustu jiných destinací. Uvidí-
te neskutečné obrázky a zajímavá videa 
a samozřejmě se budete moci zeptat na 
cokoliv, co Vás zajímá. Pořadem provází 
jeden z nejuznávanějších rybářských od-
borníků v Evropě – Jakub Vágner.

Vstupné 180 Kč.

Pátek 23. 11.
17 hod. – 8. lekce skupiny A
20 hod. – 3. prodloužená skupiny B

Sobota 24. 11.
9.00 – 9. lekce skupiny A
10.30 – 9. lekce skupiny B

Úterý 27. 11., 18 hod.
Galerie V Kotelně

Martin Čadan – Obrazy a fotografie
Vernisáž výstavy obrazů a fotogra-

fií Martina Čadana z Mrklova. Hudební 
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program: Klára Hálová – violoncello. Vý-
stava potrvá do 11. 1. 2013. Otevřena 
bude při kulturních akcích a na požádání 
v kanceláři SD Jilm.

Čtvrtek 29. 11., 19.30 hod.
Neřež – Vánoční koncert 
Pořad sestavený z krkonošských koled 

z alba Nerez v Betlémě, dále z alba Ne-
řež – Slavná věc. Neřež je česká folková 
skupina. Vznikla kolem Zdeňka Vřešťála 
a Víta Sázavského (oba známí z kapely 
Nerez) koncem roku 1997 jako pokra-
čování Kapely, která od vydání Divného 
století doprovázela na koncertech Jaro-
míra Nohavicu, působila též jako do-
provodná kapela při koncertech Marie 
Rottrové.

Vstupné 200 Kč.

Pátek 30. 11., 19.00 hod.
Věneček skupiny A

Prosinec 

Neděle 2. 12., 14.30 hod.
Tajemství stříbrné vločky + Mikuláš-

ská nadílka
Vánoční pohádka s živě zpívanými 

koledami. Bohatá selka má pocit, že 
má „pořád málo“. Přeje si, aby o Váno-
cích dostala všechny poklady světa, zato 
svým sousedům závidí i obyčejnou ra-
dost. Hlavně sedláku Vávrovi, který hos-
podaří nedaleko. Aby se její přání splnilo, 
podepíše smlouvu se samotným čertem. 
Jenže právě v tuto předvánoční dobu se 
na zemi objeví andílek. Nenechá hodné-
ho Vávru bez pomoci a všem ukáže, že 
dobro musí vždycky zvítězit a kdy jindy, 
než právě o Vánocích? Selka se nakonec 
polepší, čert odtáhne s nepořízenou a ve 
Vávrově chaloupce všichni společně mo-
hou oslavit krásné vánoční svátky. 

Po pohádce proběhne Mikulášská na-
dílka. Balíčky pro děti označené jménem 
zanechte v šatně pro diváky.

Vstupné 50 Kč.

Úterý 4. 12., 19 hod.
Diskohrátky s travesti skupinou 

Hanky Panky

Čtvrtek 6. 12., 19.30 hod.
Hotel mezi dvěma světy – Divadlo 

V Roztocké Jilemnice – derniéra

Pátek 7. 12., 19 hod.
Věneček skupiny B

Sobota 8. 12., 18 hod., sloupový sál
Adventní koncert: Filip Moravec – ky-

tara, Hana Tauchmanová – zpěv

Úterý 11. 12., 18 hod., Kino 70
Barvy Indie – neuvěřitelný mix kultur 

a náboženství 

Středa 12. 12., 8.45. a 10.30 hod. před-
stavení pro MŠ, 1. st. ZŠ + veřejnost

Kouzelné Vánoce – kouzelník Pavel 
Kožíšek 

Sobota 15. 12., 8.30–17.00 hod.,
jilemnické náměstí 

Vánoční jarmark

Středa 26. 12., 18 hod., sloupový sál
Vánoční koncert – Smíšený pěvecký 

sbor Camponotus Jilemnice

Vánoční dárky

Možnost zakoupení vánočních dárko-
vých poukazů na kulturní akce pořádané 
SD JILM v informačním centru od 5. 11. 
2012. Celou nabídku najdete na plaká-
tech, facebooku a www.sdjilm.cz.
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4

neděle
19.30 h

EXPENDABLES: POSTRADATELNÍ 2
Stará známá banda Postradatelných se dá opět dohromady poté, co je tajný 
agent CIA Church povolá, aby jim zadal zdánlivě jednoduchou zakázku. Ačkoliv 
úkol vypadá velice jednoduše, samotná akce se příliš nevydaří a jeden člen Po-
stradatelných během ní dokonce zemře. Jeho parťáci se ho rozhodnou pomstít 
přímo na místě, tedy na nepřátelském území, kde mají pouze mizivou šanci na 
úspěch… Režie: Simon West. Hrají: Sylvester Stallone, Jason Statham, Jet Li, 
Dolph Lundgren, Jean-Claude Van Damme, Chuck Norris. USA – akční – titulky.

Do 15 let nevhodný — Vstupné 65  Kč

8
čtvrtek
19.30 h

FAUST
Neopětovaná láska a bezbřehá vášeň. Film, který vás vtáhne do světa dávno 
minulých dob, je strhující poutí plnou poetických i drsných záběrů. Sokurovův 
zvláštní film naléhavě poukazuje na lidské slabosti a chyby a znovuobjevuje Faus-
ta jako hluboce lidský příběh, známý mýtus o zaprodání duše ďáblovi radikálně 
reinterpretuje. Režie: Alexandr Sokurov. Hrají: Johannes Zeiler, Hanna Schygulla, 
Anton Adasinsky. Rusko – drama – titulky.

Mládeži přístupný — Vstupné 80  Kč

12
pondělí
19.30 h

MÉĎA
John byl jako malý velmi opuštěný, i proto pronesl to pošetilé přání, aby jeho 
plyšový vánoční dárek začal mluvit. Stal se zázrak a mluvící medvěd se stal me-
diální hvězdou a miláčkem davů. Ti dva si náramně notují v pohledu na život 
(maximální pohoda), na holky (divošky mají přednost), na práci (jen když není 
zbytí) a John i díky tomu velkoryse přehlíží, že okolí se na jeho soužití s méďou 
dívá čím dál rozpačitěji. Sežrat mu to dává především jeho holka Lori a John do-
stává ultimátum. Buď Lori, nebo plyšák. A tak se John ocitá na zásadní životní 
křižovatce, ze které vede jen jedna cesta… Režie: Seth MacFarlane. Hrají: Mark 
Wahlberg, Mila Kunis, Seth MacFarlane. USA – komedie – titulky.

Do 15 let nevhodný — Vstupné 60  Kč

16
pátek

19.30 h

BOURNŮV ODKAZ
V Bourneovu ultimátu agent Jason Bourne zlikvidoval tajný a kontroverzní vládní 
program společně s jeho tvůrci. Šlo však jen o špičku ledovce, pod níž se ukrývá 
mnohem sofistikovanější systém tajných operací, kterému šéfuje Byer. Chladno-
krevného profíka události kolem Jasona Bournea rozhodně nenechávají chlad-
ným, a tak se pro jistotu rozhodne bezpečně pohřbít podobný program dřív, než 
mu taky přeroste přes hlavu. Režie: Tony Gilroy. Hrají: Edward Norton, Jeremmy 
Renner, Rachel Weisz, Oscar Isaac. USA – akční thriller – titulky.

Do 15 let nevhodný — Vstupné 60  Kč

18
neděle
14.30 h

RUSALKA HUPSALKA
V dnešním pásmu nabídneme našim nejmenším divákům pohádky: Rusalka 
hupsalka, Mistr Myš, Krtek fotografem, Mikeš na pouti a další. ČR – pásmo po-
hádek.

Mládeži přístupný — Vstupné 40  Kč
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20
úterý

19.30 h

SVATÁ ČTVEŘICE
Kolegové elektrikáři dostanou nabídku na exotickou „brigádu“ na karibském 
 ostrově, kde hurikán poničil elektrické vedení. Jejich manželky se mají rády, pro-
stě všeobjímající idyla, kterou narušuje jediná věc: postelová nuda. Když tedy 
osud hodí mužům rukavici v podobě zahraniční služební cesty, zvednou ji i ženy 
a do Karibiku je doprovodí… Režie: Jan Hřebejk. Hrají: Hynek Čermák, Jiří Lang-
majer, Viktorie Čermáková, Marika Procházková. ČR – komedie/romantický.

Do 15 let nevhodný — Vstupné 60  Kč

24
sobota
19.30 h

HAIR
V době svého vzniku byly Vlasy dílem politickým a vyhroceně sociálně kritickým, 
odsuzujícím válku ve Vietnamu a maloměšťáckou lhostejnost vůči této tragédii. 
A také dílem romantickým vzývajícím hippies a všechny formy jejich rebelie 
proti zbytnělému konzervatismu. Formanovi nečinilo žádné potíže najít si vztah 
k těmto ryze americkým tématům, vždyť jádrem tam byly problémy, na něž se 
soustřeďoval ve všech svých českých filmech. Režie: Miloš Forman. Hrají: John 
Savage, Treat Williams, Dorsey Wright. USA – muzikál/komedie/drama – titulky.

Mládeži přístupný — Vstupné 60  Kč

26
pondělí
19.30 h

AMERICAN TRANSLATION
Po náhodném setkání Chrise a Aurory vzkvete jejich láska. Je jim dvacet let a žijí 
výhradně vášní. Je to krásný příběh jedné lásky, jakou byste ani v kině nenašli. 
A pak Aurora objeví, co Chris tajil. Zabil člověka. Režie: Pascal Arnold, Jean-Marc 
Barr. Hrají: Lizzie Brocheré, Pierre Perrier. Francie – drama – titulky.

Mládeži přístupný — Vstupné 80  Kč

Redakce neručí za obsah uvedených pří-
spěvků a tyto příspěvky nemusí být totož-
né s jejím názorem.
Jilemnice zpravodaj města.
Odpovědný redaktor PaedDr. Jan Lušti-
nec. Redakční rada: Ing. Josef Cerman, 
Ing. Jana Čechová, Ing. Petr Fai stauer, Jan 
Kubát, Dr. Karel Kupka, Ing. Petra No-
votná, Mgr. Vladimír Richter, Ing. Dag-
mar Stolínová. Sazba a zlom: P3K. Tisk – 
obálka: ZAMA s. r. o., vnitřní stra ny: A90 
PRESS-FOTO Jilemnice 500. Vy davatel: 
město Jilemnice, Masarykovo ná městí 
čp. 82, 514 01 Jilemnice, IČO 275808, 
perio dicita: vychází měsíčně, den vydá-
ní: k 1. příslušného měsíce. Počet výtis-
ků: 1050  ks. Povoleno odborem kultury 
Okr. ú. Semily: ev. č. 14/89. Cena 11 Kč. 
Uzávěrka prosincového čísla: 12. 11.

Informace SD Jilm
Změna programu kina a výše vstupného 
je vyhrazena. K základnímu vstupnému 
je připočítán poplatek 1 Kč ve prospěch 
Státního fondu pro rozvoj české kine ma-
to grafie. Objednané vstupenky na pro-
gramy Kina 70 a SD Jilm si vyzvedněte do 
5 dní od zámluvy, poté budou dány do 
volného prodeje. Adresa kina: Kino 70, 
Roztocká 500, 514 01 Jilemnice. Telefon-
ní číslo – kancelář: 481 544 070, poklad-
na: 481 545 040. Předprodej vstupenek 
v pokladně kina půl hodiny před a čtvrt 
hodiny po zahájení projekce.

Obálka:
Titulní strana – foto Petra Vrbiniaková.
Zadní strana – foto Vojta Kunát.
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